

光电系统与工程

数字化光学元件中黑栅效应的研究

荆汝宏;黄子强

电子科技大学光电信息学院, 四川成都610054

摘要:

计算机光学元件是纯相位元件,能够产生任意形状的波面分布,但存在着加工工艺过于复杂的缺点。目前出现了用数字化元件实现计算机光学元件的方法,在这些方法中经常要面临黑栅效应的干扰。利用傅里叶光学理论研究了黑栅效应对具体元件的影响程度,找出了影响黑栅效应强弱的因素,并用MATLAB软件进行了模拟。模拟结果表明:减小黑栅的宽度可使光能量向接收屏中央集中,有效降低黑栅效应的干扰。

关键词: 激光束整形 黑栅效应 标量衍射理论

Black-matrix effect in digitized optical elements

JING Ru-hong; HUANG Zi-qiang

School of Optoelectronic Information, University of Electronic Science and Technology of China, Chengdu 610054, China

Abstract:

The computer optical elements (COE) are pure-phased elements, which can shape the laser beam to arbitrary shape, but is very complicated in their processing technic. Now some methods to realize the COE by digitized elements turn up, but the interference from the black-matrix effect is non negligible when using these methods. The influence of the black-matrix effect on the certain elements was researched by means of the Fourier optics theory, the factors to influence the black-matrix effect were found out and the corresponding simulation was carried out with MATLAB. The result shows that the energy concentrats to the center of the receiving screen when reducing the width of the black-matrix, and then the interference of black matrix effect is decreased effectively.

Keywords: laser beam shaping black-matrix effect scalar diffraction theory

收稿日期 修回日期 网络版发布日期

DOI:

基金项目:

通讯作者: 荆汝宏(1985-), 男, 河南新乡人, 硕士研究生, 主要从事二元光学及液晶技术研究工作。

作者简介:

作者Email: jingruhong123@sina.com

参考文献:

[1] 金国藩. 二元光学 [M]. 北京: 国防工业出版社, 1998.
 JIN Guo-fan. Binary optics [M]. Beijing: National Defense Industry Press,1998. (in Chinese)

[2] GERCHBERG R W, SAXTON W O. A practical algorithm for the determination of phase from image and diffraction plan pictures [J]. Optik, 1972(35): 237-246.

[3] 陈彩花. 二元光学元件分析方法概述 [J]. 长春光学精密机械学院学报, 2000, 23(3): 58-63.
 CHEN Cai-hua. Generalization of analysis methods for binary optical elements [J]. Journal of Changchun Institute of Optics and Fine Mechanics,2000, 23(3): 58-63.(in Chinese with an English abstract)

[4] 颜树华,戴一帆, 吕海宝, 等. 电寻址空间光调制器“黑栅”效应的消除方法 [J]. 光子学报, 2002, 31(11): 1421-1424.
 YAN Shu-hua, DAI Yi-fan, LU Hai-bao, et al. Method of eliminating the black-matrix effect of electrical-address spatial light modulator [J]. Acta Photonica Sinica,2002,31(11):1421-1424. (in Chinese with an English abstract)

本刊中的类似文章

扩展功能

本文信息

- ▶ Supporting info
- ▶ PDF(1155KB)
- ▶ [HTML全文]
- ▶ 参考文献[PDF]
- ▶ 参考文献

服务与反馈

- ▶ 把本文推荐给朋友
- ▶ 加入我的书架
- ▶ 加入引用管理器
- ▶ 引用本文
- ▶ Email Alert
- ▶ 文章反馈
- ▶ 浏览反馈信息

本文关键词相关文章

- ▶ 激光束整形
- ▶ 黑栅效应
- ▶ 标量衍射理论

本文作者相关文章

- ▶ 荆汝宏
- ▶ 黄子强

PubMed

- ▶ Article by Jing, R. H.
- ▶ Article by Huang, Z. Q.

